

21st Annual Conference CIRCUM Regional Connecting the Regions of Europe

Congress Centre, Grado, Italy
22th – 24th may 2003

Television Journalism Workshop - Mar del Plata Hotel, Grado

Monday, May 12th

19:30 Welcome Dinner

Tuesday, May 13th
Wednesday, May 21st
Television Journalism Workshop

CIRCUM Regional Executive Committee & European Board Meetings - Congress Centre

Wednesday, May 21st

09:00 – 13:00 **Executive Committee Meeting**
Workshop room (right)

13:00 – 14:00 Lunch

14:00 – 18:00 **European Board Meeting**
Co-production room (left)

18:45 Departure to Aquileia
Meeting Point: Savoy Hotel

19:15 – 20:00 Concert of polyphonic chorus of Ruda, Basilica di Aquileia

20:00 Welcome Reception

21st Annual Conference "Connecting the Regions of Europe" - Congress Centre

Thursday, May 22nd

09:00 – 10:00 **Opening Ceremony**
Plenary Session
Introducing the 2003 Conference theme "Connecting the Regions of Europe" – the role of regional television in an enlarged European Union. Welcome by President of CIRCUM Regional, Italian hosts, President of RAI and representative of European Parliament.
Moderator: Pier Luigi Malesani, RAI

10:00 – 10:30 Coffee break

10:30 – 11:30 **Benchmarking Regional Television in Europe**
Plenary Session
The results of a new survey of the status of regional television across Europe conducted by CIRCUM and RAI. PowerPoint presentation of the key trends and strategies.

10:30 – 11:30 **Press Conference**
Co production room (left)

11:30 – 13:00 **Connecting Experiences**
Plenary Session
Comparison of different models of regional and local TV, presented by senior executives from Denmark, France, Holland, Norway, Romania and UK.
Moderator: Marija Nemcic, Secretary General, CIRCUM Regional

13:00 – 14:30 Lunch

10

11



14:45 – 16:00
Plenary Session

14:45 – 16:00
Co-production room (left)

16:00 – 16:30

16:30 – 18:00
Plenary Session

19:00 – 20:00
Plenary Room

20:00
Meeting Point: Congress Centre

21:00

Friday, May 23rd

09:30 – 11:00
Plenary Session

11:00 – 11:30

11:30 – 13:00
Plenary Session

11:30 – 13:00
Co-production room (left)

13:00 – 14:00

14:00 – 15:30
Plenary Session

14:00 – 15:30
Co-production room (left)

15:30 – 16:00

Connecting the Content with Viewers

Which programs and schedules work best? What is the most successful mix between news and other programs? How local should we be? How important are links with the web? Examples from across the continent are shown and debated (from France, Germany, Holland, Italy, Romania and UK).
Moderator: Giuseppe Gnagnarella, RAI

Co-productions Workshop

Relations with EU institutions
Enlargement: "The New Teenage Europe"
"The Last Straight Line"
Moderator: Valérie Joyeux, BR

Coffee break

Connecting Broadcasters

Are co-productions a mission impossible? Cross-border collaborations can work to bring new perspectives and fresh formats at low cost. Opportunities and examples.
Moderator: Anna Vasova, EBU

Prix CIRCUM

The awards ceremony for the best regional programs in Europe.
David Lowen, Prix CIRCUM Chairman

Departure to Villa Chiozza

Gala Dinner

Meet the Winners

How the award-winning programs were conceived and produced? An illuminating debate about production techniques with the CIRCUM prize winners.
Moderator: David Lowen, Prix CIRCUM Chairman

Coffee break

Connecting with Democracy

Across Europe fewer and fewer citizens are bothering to vote in elections. What is causing this worrying "democratic deficit"? Is TV partly to blame? How do we make politics at the local level interesting and relevant to viewers? Broadcasters are urgently searching for new ways of reporting on democratic institutions. Example and case-studies of the latest ideas.
Moderator: Rick Thompson, T-Media

Co-production Workshop

Projects
Moderator: Valérie Joyeux, BR

Lunch

Connecting with Digital

The digital revolution is bringing many new ways of working. Technology is developing at bewildering speed. What are the latest ideas which can help regional television stations to produce better programs and reduce costs? Demonstrations from experts in newsgathering via the Internet and digital production. Pictures through Internet.
Moderator: Gerry Reynolds, RTE

Co-production Workshop

Projects
Moderator: Valérie Joyeux, BR

Coffee break

16:00 – 17:30
Plenary Room

Workshop 1
When the Big Story Breaks

In recent months many regional and local TV stations have suddenly found themselves at the centre of dramatic international stories. How do small stations cope? What lessons can be learned?
Moderator: Tim Johnson, TV2 Syd

16:00 – 17:30
Workshop room (right)

Workshop 2
The Challenge of EU Enlargement

The historic enlargement of the EU brings new problems and opportunities for broadcasters. Does TV have a role to educate as well as report? How can the accession countries afford to cover EU affairs?
Moderator: Boris Bergant, RTV Slovenia
(No translation)

18:15
Meeting Point: Savoy Hotel

Departure to Villa Manin
Visit Wasily Kandinsky exhibition

20:30

Dinner

Saturday, May 24th

09:30 – 11:00
Plenary Session

Connecting Communities with Global Events
Reporting the local impact of international conflicts, which can divide religious communities living close together. The crisis in Iraq requires sensitive reporting at the community level and full understanding of diverse cultures. Experts in European minorities discuss the dangers of prejudice and stereotyping caused by fear of violence.
Moderator: Anita Bhalla, BBC

11:00 – 11:30

Coffee break

11:30 – 12:15
Plenary Session

Young CIRCUM
The young journalists who have been taking part in the 2003 CIRCUM Training Workshop show what they have been doing over the previous ten days and suggest future directions for regional television in Europe.

12:15 – 13:00
Plenary Session

Closing Ceremony
Conclusions and keynote summary of CIRCUM Regional 2003 Conference "Connecting the Regions of Europe".
Moderator: Rick Thompson, T-Media

TVP3 announces the next CIRCUM Regional 2004 Conference

13:00

Lunch

14:30
Meeting Point: Savoy Hotel

Departure for Excursion

15:30 – 16:30

Guided visit of Trieste

16:30 – 19:00

Free time in Trieste

19:00

Departure for Gorizia

20:00 – 20:30

Castello di Gorizia

20:30 – 23:00

Dinner at Castello di Gorizia

23:00

Return to Grado

Videolibrary
(Congress Centre, 1st Floor)

Thursday	22/05/03	9.00 – 18.00
Friday	23/05/03	9.00 – 18.00
Saturday	24/05/03	9.00 – 13.00

21^{ème} Conférence Annuelle CIRCUM Régional Établir des liens entre les régions de l'Europe

Palais des Congrès, Grado
22 – 24 mai 2003



Séminaire de formation en journalisme pour la télévision - Mar del Plata Hotel Grado Pineta

Lundi, 12 mai

19:30 Dîner de bienvenue

Mardi, 13 mai
Mercredi, 21 mai

Séminaire de formation

Réunions du Comité Exécutif et du Comité Européen de la CIRCUM Regional - Palais des Congrès

Mercredi, 21 mai

09:00 – 13:00 **Réunion du Comité Exécutif**
Salle des ateliers (droite)

13:00 – 14:00 Déjeuner

14:00 – 18:00 **Réunion du Comité Européen**
Salle des coproductions (gauche)

18:45 Départ pour Aquileia
Point de rencontre: Hôtel Savoy

19:15 – 20:00 **Concert du chœur polyphonique de Ruda à la Basilique d'Aquileia**

20:00 Dîner de bienvenue

21^{ème} CONFERENCE ANNUELLE "Établir des liens entre les régions de l'Europe" - Palais des Congrès

Jeudi, 22 mai

09:00 – 10:00 **Cérémonie d'ouverture,**
Session Plénière Introduction aux travaux de la Conférence 2003 "Établir des liens entre les Régions de l'Europe" – le rôle des télévisions régionales dans une Union Européenne élargie.
Bienvenue du Président de CIRCUM Régional, des autorités italiennes, du Président de la RAI et du représentant du Parlement Européen
Modérateur: Pier Luigi Malesani, RAI

10:00 – 10:30 Pause café

10:30 – 11:30 **Les télévisions régionales en Europe: quelques points de repères**
Session Plénière Présentation des résultats d'une nouvelle étude, commanditée par CIRCUM Régional et la RAI, sur la situation des télévisions régionales en Europe. Tendances clés et stratégies.

10:30 – 11:30 **Conférence de Presse**
Salle des coproductions (gauche)

11:30 – 13:00 **Pour une synergie des expériences**
Session Plénière Comparaisons entre différents modèles de télévisions régionales et locales, présentées par des cadres de chaînes de télévisions du Danemark, de la France, de la Norvège, des Pays Bas, de la Roumanie et du Royaume Uni.
Modératrice: Marija Nemčić, Secrétaire Général CIRCUM Régional

13:00 – 14:30 Déjeuner

14:45 – 16:00 Session Plénière	Pour une rencontre entre les contenus et les téléspectateurs Quel est le meilleur programme et quelle est la meilleure grille ? Quelle est la meilleure combinaison entre l'offre des journaux télévisés et des autres programmes ? Jusqu'à quel point peut-on être local ? Quelle place pour le web ? Analyses de cas européens (Allemagne, France, Italie, Pays Bas, Roumanie et Royaume Uni). Modérateur: Giuseppe Gnagnarella, RAI
14:45 – 16:00 Salle des coproductions (gauche)	Atelier Coproductions Rapports avec les institutions de l'Union Européenne. Elargissement: "La nouvelle Europe pour les adolescents" "La dernière ligne droite" Modératrice: Valérie Joyeux, BR
16:00 – 16:30	Pause café
16:30 – 18:00 Session Plénière	Unir les Télévisions Coproduire: une mission impossible? Les collaborations transfrontalières créent de nouvelles perspectives et permettent la réalisation de formats originaux à faibles coûts. Opportunités et exemples. Modératrice: Anna Vasova, EBU
19:00 – 20:00 Salle Plénière	Prix CIRCUM Cérémonie de remise du Prix pour les meilleurs programmes régionaux européens. David Lowen, Président du Prix CIRCUM
20:00 Point de rencontre : Palais des Congrès	Départ pour Villa Chiozza
21:00	Soirée de Gala
Vendredi, 23 mai	
09:30 – 11:00 Session Plénière	Rencontre avec les vainqueurs Conception et création des programmes vainqueurs. Débats avec les vainqueurs du Prix CIRCUM sur les techniques de production utilisées. Modérateur: David Lowen, Président du Prix CIRCUM
11:00 – 11:30	Pause café
11:30 – 13:00 Session Plénière	Télévisions et démocratie La baisse de l'intérêt et de la participation des citoyens à la vie politique en Europe. Quelles sont les raisons de ce préoccupant déficit démocratique ? La télévision en est-elle d'une certaine manière responsable? Comment rendre la politique au niveau local intéressante et importante pour les téléspectateurs? L'information sur les institutions démocratiques comme priorité pour les télévisions. Exemples et études des dernières tendances. Modérateur: Rick Thompson, T-Media
11:30 - 13:00 Salle des coproductions (gauche)	Atelier Coproductions Projets Modératrice: Valérie Joyeux, BR
13:00 – 14:00	Déjeuner
14:00 – 15:30 Session Plénière	Télévision et numérique La Télévision numérique introduit des nouveaux modes de travail. La technique se développe à grande vitesse. Quelles sont les dernières propositions pour produire de meilleurs programmes et réduire les coûts des télévisions régionales. Interventions d'experts dans la diffusion de l'information via Internet et de la production numérique. Images du web. Modérateur: Gerry Reynolds, RTE
14:00 – 15:30 Salle des coproductions (gauche)	Atelier Coproductions Projets Modératrice: Valérie Joyeux, BR
15:30 – 16:00	Pause café



16:00 – 17:30 Salle Plénière	
16:00 – 17:30 Salle des ateliers (droite)	
18:15 Point de rencontre: Hôtel Savoy	
20:30	
Samedi, 24 mai	
09:30 – 11:00 Session Plénière	
11:00 – 11:30	
11:30 – 12:15 Session Plénière	
12:15 – 13:00 Session Plénière	
13:00	
14:30 Point de rencontre: Hôtel Savoy	
15:30 – 16:30	
16:30 – 19:00	
19:00	
20:00 – 20:30	
20:30 – 23:00	
23:00	
Vidéotheque (Palais des Congrès, 1 ^{er} Etage)	

Atelier 1 Quand la grande Histoire surgit Dans les derniers mois, les télévisions régionales et locales se sont subitement trouvées au centre d'événements qui sont passés au premier plan au niveau international. Comment ont-elles géré l'épreuve ? Quels enseignements en tirer ? Modérateur: Tim Johnson, TV2 Syd		
Atelier 2 UE : le déficit de l'élargissement L'élargissement de l'Union Européenne implique de nouveaux problèmes et de nouvelles opportunités pour les diffuseurs. Quel est le rôle de la télévision pour informer et rendre compte de ce processus en cours ? Comment les pays candidats peuvent-ils garantir une couverture informative sur les affaires de l'Europe ? Modérateur: Boris Bergant, RTV Slovénie (Service d'interprétation non prévu)		
Départ pour Villa Manin Visite de l'exposition Wasily Kandinski		
Dîner		
Unir les communautés aux événements internationaux Analyse des conséquences, au niveau local, des conflits internationaux qui peuvent diviser les communautés religieuses qui vivent sur le même territoire. La crise en Irak nécessite une information attentive au niveau des communautés, dans le plein respect de la diversité culturelle. Des experts sur la question des minorités en Europe illustrent le danger des préjugés et des stéréotypes causés par la peur de la violence. Modératrice: Anita Bhalla, BBC		
Pause café		
Les jeunes CIRCUM Les jeunes journalistes qui ont participé au Séminaire de formation CIRCUM 2003, illustrent les résultats de leur travail et suggèrent de nouvelles orientations pour les télévisions régionales européennes.		
Cérémonie de clôture Conclusions et synthèses des points clés de la Conférence de la CIRCUM Régional 2003 "Établir des Liens entre les Régions de l'Europe". Modérateur: Rick Thompson, T-Media		
TVP3 annonce la prochaine Conférence de la CIRCUM Régional en 2004		
Déjeuner		
Départ pour l'excursion		
Visite guidée de Trieste		
Temps libre à Trieste		
Départ pour Gorizia		
Château de Gorizia		
Dîner au Chateau de Gorizia		
Retour à Grado		
Jeudi	22/05/03	9.00 – 18.00
Vendredi	23/05/03	9.00 – 18.00
Samedi	24/05/03	9.00 – 13.00